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کاهش ۷۰۰ میلیون دلاری 
واردات دارو

رئیس سازمان غذا و 
دارو گفــت: با حمایت از 
تولید و چرخش اولویت 
ارزدهی دولتی به واردات 
مواد اولیه امســال ۷۰۰ 

میلیون دلار ارز واردات دارو و تجهیزات پزشــکی 
کاهش یافت و از ۳.۷ میلیارد دلار به ســه میلیارد 

دلار رسید.
محمدرضا شانه ساز ادامه داد: در سال ۹۷ حدود 
۳.۷ میلیارد دلار ارز ۴۲۰۰ تومانــی برای واردات 
دارو و تجهیزات پزشکی ارز دولتی اختصاص یافت. 
امسال با حمایت از تولید میزان ارزبری به حدود سه 
میلیارد دلار کاهش یافت و به دنبال کاهش بیشتر 
ارزبری این محصولات در سال آینده باز هم کاهش 
یابد. دستاورد بزرگی که در بخش های دیگر کمتر 

شاهد آن هستیم.
    

بازگشت مینی بوس به ناوگان 
حمل ونقل عمومی پایتخت

مدیرعامل شــرکت 
واحد اتوبوسرانی تهران 
از ایجــاد شــش خط 
مینی بوس در پایتخت تا 

پایان سال خبر داد.
محمود ترفع گفت: سال های قبل از مینی بوس 
به عنوان یک مد حمل ونقلی در تهران اســتفاده 
می شد اما از آنجایی که این خودروها فرسوده، دودزا 
و ناایمن بودند ترجیح داده شد که از این مد استفاده 
نشود، اما حالا با ورود مینی بوس هایی ایمن با سقف 
بلند که مجهز به فیلتر جذب دوده است و آلایندگی 
آن نیز کنترل شــده اســت، می توانیم از این مد 

حمل ونقلی در خطوط کم مسافر استفاده کنیم.
او به ایسنا گفت: بررسی ها نشان داد که در برخی 
مسیرهای اتوبوس، تعداد مسافران برای اتوبوس کم 
است و ما به اندازه اتوبوس مسافر نداریم که بر همین 
اساس تغییر مد دادیم و مینی بوس ها در این خطوط 

کم متقاضی مستقر خواهند شد.
    

 رونمایی از پهپاد زیست محیطی
در حاشیه بیست و 
یکمیــن همایش ملی 
واحدهــای صنعتی و 
خدماتی ســبز، پهپاد 
محیطــی  یســت  ز

رونمایی شد. محمد جعفری، مدیرعامل شرکت 
دانش بنیان تولیدکننده این پهپاد در مراســم 
رونمایی این پهپاد گفــت: این پهپاد عمود پرواز 
اســت که توانایی ۴ ســاعت پرواز مداوم دارد، 
همچنین دوربین اســکن بر روی آن نصب شده 
و توانایی ارسال فیلم و عکس را به طور همزمان 

دارد.
او افزود: دوربین RGV  روی آن نصب شده که 
قابلیت تشخیص هر شیء که چشم قادر به دیدن آن 
نیست را دارد. مثلاً اگر حیوانی پشت سنگی باشد این 

دوربین توانایی دیدن آن را دارد.
جعفری با اشــاره به اینکه می توانیــم پرنده را 
در فاصله ١۰۰ متری رصد کنیم، گفت: این پهپاد 
قادر به تصویربرداری از تمام ســرزمین با اولویت 
محیط زیست است و قرار است برای اولین بار کرخه، 
هیرمند، بندرانزلی و میانکاله توسط این پهپاد رصد 

و پایش شود.
    

  جریمه برای رانندگان خودرو 
با سرنشین بدون کمربند

معــاون اجتماعی 
پلیــس راهــور نیروی 
 : گفــت مــی  نتظا ا
بســتن کمربند ایمنی 
صندلی های جلو و عقب 

برای همه سرنشــینان خودروهــا در جاده های 
برون شــهری و بزرگراه ها الزامی است، در صورتی 
که سرنشینان کمربند ایمنی خود را نبندند، راننده 

خودرو ۳۰ هزار تومان جریمه می شود.
سرهنگ عین الله جهانی به ایرنا گفت: بخش 
عمده ای از ســفرها از طریق اتوبوس های بین 
شهری انجام می شود زیرا اتوبوس ها در مقایسه 
با سایر وسایل نقلیه از امنیت و ایمنی بیشتری 
برخوردارند. از ســوی دیگر هزینه ســفر با این 
وسائل نقلیه نسبت به سایر خودروها، کمتر است 
بر این اســاس به هموطنان توصیه می شود به 
جای سفر با یک خودرو، با اتوبوس سفر کرده و در 
سفرهای جاده ای از حمل ونقل عمومی استفاده 
کنند. چنانچه حادثــه ای در اتوبوس های برون 
شهری رخ دهد، آسیب پذیرترین افراد مسافران 
هســتند به ویژه افرادی که کمربند ایمنی خود 

را نبسته اند.

از گوشه و کنار

سعیده علیپور

کم نیستند افرادی که این روزها 
از درمان هــای شــیمیایی ناامید و 
خســته شــده اند و به درمان های 
گیاهی یا همــان طب ســنتی رو 
آورده اند. اغلب این افراد معتقدند؛ 
حتی اگر از درمان های سنتی نتیجه 
نگیرند، لااقل آسیب جدیدی بر بدن 
خود وارد نمی آورنــد، این در حالی 
اســت که  حتی برخی متخصصان 
طب سنتی نیز به صراحت گفته اند 
درمان هــای نابجــای ســنتی هم 
می تواند عــوارض ناخوشــایندی 
دربرداشته باشــد و مصرف اشتباه 
داروهــای گیاهی بر بدن آســیب 
وارد کند. به طوری که در ١۰ ماهه 
گذشــته حــدود ۳۲ کمیســیون 
درخصوص رســیدگی بــه قصور 
مدعیان طب ســنتی در پزشــکی 
قانونی تشکیل شــده که خود تأیید 

این مدعی است.
گرچه با توجه به اینکه طب سنتی 
رشته نوپایی اســت و شمار اعضای 
جامعه پزشــکی عضو طب سنتی 
هنوز به تعداد زیادی نرسیده است و 
نیز با توجه به اینکه اکثر این موارد از 
نظر پزشکی، تهاجمی نبوده و بیشتر 
درمانی، دارویی و مراقبتی اســت 
بنابراین قصور زیادی در این رشته 
وجود ندارد؛ با این حال دیروز مدیر 
کل پزشکی قانونی اســتان تهران 
از ورود سازمان پزشــکی قانونی به 
پرونده های قصور طب سنتی خبر 
داد. مهدی فروزش گفــت: یکی از 
وظایف سازمان پزشــکی قانونی، 
رسیدگی به شکایات و پرونده های 
ناشــی از قصورهای پزشکی است 
و قاعدتاً هر موضوعــی اگر از طریق 
مراجع قضایی به کمیســیون های 
پزشکی ارجاع شــود قابل بررسی 
است و در این میان طب سنتی هم از 

این مجموعه مستثنی نیست.
مدیرکل پزشکی قانونی استان 
تهران در خصوص اینکه آیا تأثیرات 
بلندمــدت داروهای طب ســنتی 
در آزمایش هــای پزشــکی قانونی 
مشخص خواهد شــد یا خیر گفت: 
اگر فوت مشــکوکی اتفاق بیافتد و 
در معاینات ظاهری و کالبدگشایی 
علتی بــرای آن پیدا نشــود یکی از 
راه های تعیین علــت پنهان موارد 

فوت بررســی موارد آزمایشگاهی 
سم شناسی و آسیب شناسی است.

طب سنتی ایران چه می گوید؟
آنچه این روزها طب ســنتی را 
در بین گروه هــای مختلف محبوب 
کرده اســت شــاید نقصان و عدم 
پاسخ گویی طب مدرن در برخی از 
بیماری هاست. این در حالی که در 
محضر یک درمانگر ســنتی جواب 
تمام سؤال ها وجود دارد و راه حل ها 
چنان ســاده و کم هزینــه به نظر 
می رســد که می تواند هر فردی را 

اغوا کند.
روش زندگی اعم از هوای ســالم 
و تغذیه صحیــح و فعالیت کافی و 
استراحت به اندازه و تعادل حالات 

روحی و روانی شعار طب سنتی 
ایران اســت. در این طب 

درمان بر پایه اســتفاده 
از داروهــای گیاهی و 
کنترل روش زندگی 
بر اساس مزاج و اخلاط 
است که بســیاری از 

ایرانیان به آن علاقه مند 
هستند. این علاقه به حدی 

بوده کــه در کمتــر از یک دهه 
قبل رشــته تحصیلی طب ســنتی 
نیز در قالب دکترای تخصصی برای 
پزشــکان در برخی از دانشگاه های 
کشور راه اندازی شد و مدیر کل دفتر 
طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت 

فعالیت خود را آغاز کرد.
مدافعان و مخالفان طب سنتی

اما این رشته مخالفان و مدافعان 
سرســختی هم دارد. گروهی آن را 
شیادی و بی ثمر و عده ای درمان های 
طب ســنتی را یک رونــد ارزان و 
کم هزینه درمان تلقی می کنند که 
جریان سرمایه داری و طرفدار طب 
نوین به خاطر منافع شخصی و مالی 

آن را پس می زنند.
با این حال سال هاســت که در 
کشــورمان در کنار پزشکی مدرن، 
طبی با عنوان »طب سنتی« مطرح 
اســت و پــس از فــراز و فرود های 
بسیاری که از ســرگذراند امروز به 
عنوان یک نظام طبی رایج و شناخته 
شده مورد اســتفاده قرار می گیرد 
و بســیاری به این طب و روش های 
درمانــی آن اعتماد دارنــد و گاه به 
جــای درمان از طریــق روش های 
پزشکی مدرن از روش های درمانی 
طب ســنتی اســتفاده می کنند و 
برخی حتی نتیجــه هم می گیرند، 
اما در ایــن میان و پــس از مطرح 

شــدن طب ســنتی در کشورمان، 
ســخن از طب هــای دیگری 

تحت عنوان طب ایرانی، 
طب اسلامی و ... نیز مطرح شد که 
بر ســر موثق و معتبر بــودن آن ها 
مناقشه و بحث های زیادی درگرفت 
و به همین دلیل برخــی معتقدند 
روش های طب سنتی زمینه را برای 
سوء استفاده افراد نابلد آماده می کند 
و سبب می شــود برخی با امیدهای 
واهی به این طــب درمان های رایج 
روز را کنــار بگذارند و جانشــان به 

خطر بیافتد.
علیرضا. م که در گذشته به طب 
ســنتی اعتقاد راســخ تری داشت 
می گوید: یکی از نزدیکانم سرطان 
داشت. با وعده هایی که گرفته بود به 
سراغ طب سنتی رفت. در حالی که 
درمانگر مربوط خیلی ما را در درمان 

با روش های سنتی امیدوار کرده بود 
به سراغ روش های نوین نرفتیم. در 
حالی که بعد از فوت عزیزمان متوجه 
شدیم ســرطانش شــدید نبوده و 
با یــک جراحی و شــیمی درمانی 
احتمال حل شدن مشکلش وجود 

داشته است.
طب سنتی و اسلامی

جدای از مناقشه میان طب سنتی 
و پزشــکی مدرن، مناقشه دیگری 
با طب اســلامی در جریان است و 
حتی بسیاری از حامیان طب سنتی، 
طب تحت عنوان طب اســلامی را 
مورد قبول نمی داننــد. طرفداران 
و متولیان طــب موســوم به طب 
اســلامی در حالی مشغول به تبلیغ 
شیوه طبی خود هســتند که سال 
١۳۹۶ محمود خدادوست، 
مدیرکل دفتر 

طب ســنتی وزارت بهداشت در 
گفتگویــی تأکید کــرد که چیزی 
به نام طب اســلامی نداریم. فارغ از 
اینکه چنین طبی وجــود دارد یا نه 
و اینکه چقدر قابل اعتماد است، در 
این میان عده ای به قصد سودجویی 
و کســب درآمد به نام طب اسلامی 
به درمانگری می پردازند و هزینه و 
گاه جان مراجعه کنندگان را ضایع 

می کنند.
طب سنتی و روحیه 

غرب ستیزی
در این میان البته برخی معتقدند، 
رونق گرفتن طب سنتی در دهه اخیر 
نتیجه نگاه غرب ستیزی است که از 
سوی برخی نهادها ترویج می شود و 
گاه حتی به آتــش زدن یک کتاب 

مرجع علم پزشکی هم می انجامد.
در تأییــد این گمانه شــاید بد 
نباشــد به صحبت هــای مدیر کل 
دفتر طب ایرانــی و مکمل وزارت 
بهداشت اشاره کنیم که گفته بود: 
»احیای طب سنتی گامی اساسی 
در دست یابی به دانش مستحکم و 
تأمین حداکثری سلامت برای آحاد 
مردم و بهره گیری های رو به افزایش 
و پرثمــر از اعتماد بــه نفس ملی 
برخاسته از این حرکت خواهد بود«.

محمدرضا شمس اردکانی گفته 
بود: ریشــه های مکتب غنی طب 
ســنتی ایران به هزاره هــای قبل 
 می رســد تا آنجا که مورخان غربی 
پزشکی اذعان دارند که این مکتب 
قبل از طــب یونانی وجود داشــته 
اســت و ایرانیان اصول آن چیزی 
را که طب یونانی نامیده شــده، به 

یونانیان تعلیم داد ه اند.
دقت نظر در درمان های سنتی

دکتــر ناصر 
رضایی پــور، متخصــص طب 
ایرانی با بیان اینکه اســتفاده نابجا 
از داروهــای گیاهی نیــز عوارضی 
دارد به »توســعه ایرانی« می گوید: 
افراد متخصــص در حوزه داروهای 
گیاهــی باید داروهــای ترکیبی را 
بفروشند چرا که استفاده نادرست 
و غیرکارشناســی از ایــن داروها 
می توانــد برای افراد مضر باشــد و 
عطاری هــا تنها می تواننــد اقلام 
مفرده و غیرترکیبی به مشــتریان 

عرضه کنند.
او با اشــاره به اینکــه آیین نامه 
اعطای مجــوز بــه متخصصان در 
داروخانه های طب ســنتی تنظیم 
شده، اما هنوز اجرایی نشده است، 
ادامه می دهــد: در حال حاضر تنها 
سلامتکده ها که مراکز ارایه خدمات 
تخصصــی طــب ایرانی هســتند 
داروخانه هــای عرضــه داروهای 

طب ایرانی دارنــد و امیدواریم که 
مجوز داروخانه هایــی برای عرضه 
 داروهای طب ایرانــی نیز به زودی 

اعطا شود.
 او می گوید: اگر قرار باشــد این 
داروهــا در داروخانه های عادی نیز 
عرضه شــود باید متخصصان طب 
ایرانی آن را نســخه کننــد و نباید 
چنین تصور شــود که چــون دارو 
گیاهی است می توان آن را به صورت 
آزاد عرضه کرد، ضمــن اینکه باید 
دانش آموخته داروســازی سنتی 
ایران برای عرضه این داروها نیز در 
حوزه داروهای طب ایرانی تخصص 

و دانش لازم را داشته باشد.
حســینعلی شــهریاری، عضو 
کمیســیون بهداشــت نیز در این 
باره می گوید: اگر چه ما طب سنتی 
و اســلامی داریم اما ســاختارمند 
نیست، عطاری ها که بخشی از طب 
سنتی ما بوده و در خدمت سلامت 
مردم هستند باید سامان داده  شوند 
چراکه سامان نداشته و برخی از آنها 
دارای کج رفتاری هایی هستند که به 

مردم آسیب می رسانند.
به گفته او برخی پزشکان عمومی 
مبادرت به انجام حجامت، بادکش یا 
زالو انداختن می کنند، در واقع این 
اقدامات هم به نوبه خود نیازمند اخذ 
تخصص و گذراندن دوره آموزشی 
است، باید توجه داشت که پزشکان 
عمومی فقط بــا گذراندن یک دوره 
می توانند مبادرت به طبابت و انجام 
فعالیت هایــی از جملــه حجامت، 
بادکــش و...  کنند. به گفتــه او در 
جامعه شاهد شــیادی های فراوان 
در زمینه طب سنتی هستیم و باید 
در اسرع وقت جلو فعالیت این افراد 

خاطی گرفته شود.

ورود مرجع قانونی به پرونده های قصور طب سنتی

طب سنتی از درمان تا شیادی

گزارش

ساعت ۶ صبح ابتدای دره فرحزاد نیروهای 
یگان ویژه، پلیس پیشگیری و پلیس مبارزه با 
مواد مخدر برای پاکسازی دره ای که سال هاست 
به پاتوق معتادان و خرده فروشــان مواد مخدر 
تبدیل شده است، راهی دره فرحزاد می شوند. 
خبرنگار ایلنا در این همراهی با چند تن از مردان 
و زنان دره فرحزاد گفت وگو کرده که بخشی از 

آن را در ادامه می خوانیم:
 با پدرم دعوایم شد 

و دوباره به سراغ مواد رفتم
شهرام ۴۶ سال دارد و حدود ١۸ سالی است 
که دچار معلولیت شده است. او می گوید: اهل 
تبریز بودم پدر و مادرم از هم جدا شــدند و من 
شــدم بچه طلاق. خلأهای عاطفی بزرگی در 
زندگی ام داشــتم. پدرم چندین همسر داشت 
و به من اهمیــت نمی داد. در همــان کودکی 
تحصیل را رها کردم و در ۲١ ســالگی خانواده 

را ترک کرده و به جنوب کشور برای کار رفتم.
در بندرعباس ساکن شدم و در آنجا به عنوان 
پیمانــکار در کار ساختمان ســازی فعالیت 
می کردم و بــرای افرادی کــه قاچاقچی کالا 
بودند، ساختمان می ساختم. بر اثر برق فشارقوی 
در بندرعباس دچار سانحه شــدم و به این روز 
درآمدم. آن موقع چون جــوان بودم، کارگرها 

به حرفم گوش نمی دادند، از همین رو من هم 
همراه آنها می شدم و مواد مصرف می کردم تا به 
حرفم گوش دهند. یک روز در حالی که داشتم 
کار می کردم، دچار برق گرفتگی شــدم، برق 
صورتم را زد و صورتم متلاشی شد و یک پایم را 
نیز به دلیل برق گرفتگی از دست دادم. الان هم 

١۷ تا ١۸ سال است که دچار معلولیت شده ام.
اعتیادِ من قدمت تاریخی دارد

در ادامه مســیر دره که می روم چند زن را 
می بینم که هیچ کدام تمایلی به صحبت ندارند، 
یکی از آنها می گوید: خمارم بدنم درد می کند و 
اعصابم خرد است. حوصله صحبت هم ندارم؛ 
اگر سیگار داری به من بده و گرنه برو و کاری به 

من نداشته باش.
یکی دیگــر از این زنان که مریــم نام دارد، 
می گوید: اعتیاد من قدمت تاریخی دارد و ۳۰ 
سال اســت که مواد مصرف می کنم، از وقتی 
همسرم فوت کرد، کارتن خواب شده ام. بارها در 
کمپ رفته ام، اما آنجا فقط ما را کتک می زنند 
و به ما توهین می کنند خصوصی و دولتی هم 

ندارد، همه اش گند است.
شب ها در دره فرحزاد می خوابم

 سیدســلمان معتاد متجاهر دیگری است 
که در دره فرحزاد زندگــی  می کند، وی درباره 

اعتیادش می گوید: متــادون مصرف می کنم، 
شــب ها را هم در همان دی آی سی ها و بعضی 
شــب ها هم در دره فرحزاد می خوابم. حدود 
۷ - ۸ سال پیش معتاد شدم.۵۳ ساله هستم، 
دو بچه و ۳ نوه دارم. مدتی از شهرک شمس آباد 
در قم چینی و بلور به بازار تهران می آوردم و در 
بازار تهران بســاط می کردم. راننده ای که من 
با او همراه می شــدم به هروئین اعتیاد داشت و 
همیشه در طول مسیر یک ربع تا نیم ساعت نگه 
می داشت و مواد مصرف می کرد، کم کم من هم 

با او همراه و بعد از مدتی به هروئین معتاد شدم.
بعد از مدتی که مصرف موادم بیشتر شد، از 
خانه بیرون آمدم و در حال حاضر سه سال است 

که به خانه ام نرفته ام.
همسرم هنوز طلاق نگرفته است

رحیم ۳۰ ســاله اســت و هروئین مصرف 
می کند، وی درباره اعتیادش می گوید: ۷ سال 
است که مواد مصرف می کنم و حدود یکسال 
است که کارتن خواب شده ام، خانواده ام ساکن 
شهرستان هستند، همسرم هنوز طلاق نگرفته 

و شنیده ام که همچنان منتظر من است.
یک دختر ۴ ساله دارم که او را بسیار دوست 
دارم، خســته شــدم و پشــیمانم و دلم برای 
خانواده ام تنگ شده است. در شهرستان کارگر 
ساختمان بودم، اما کار نبود و برای کار به تهران 
آمدم در این جا هم ضایعــات جمع می کنم و 
شب ها در این دره می خوابم، اینجا هم همیشه 

شلوغ نیست، یک شب ١۰ نفر و یک شب دیگر 
بیش از ١۰۰ نفر هستند.

 اجرای فاز دوم 
پاکسازی دره فرحزاد به زودی

»ســرهنگ عبدالوهاب حسنوند«، رئیس 
پلیس مبارزه با مواد مخدر تهران بزرگ درباره 
پاکســازی دره فرحزاد در گفت وگو با خبرنگار 
ایلنا می گوید: با توجه به هموار شــدن مسیر 
دره و دسترسی آسان تر به انتهای دره در حال 
برنامه ریزی برای انجام فاز دوم پاکسازی در دره 

فرحزاد هستیم.
وی ادامه می دهد: ظرفیت ســازی مناسب 

در خصوص پاکســازی و جمع آوری معتادان 
متجاهر از دره فرحزاد صورت گرفته است و به 

زودی فاز دوم آن اجرایی خواهد شد.
رئیس پلیس مبارزه با مــواد مخدر تهران 
بزرگ با اشــاره به اینکه در یک مرحله بیش از 
١۰۰ معتاد متجاهر و خرده فروش مواد مخدر 
از این منطقه جمع آوری شــده است، تصریح 
می کند: در حال حاضر تقریبا به صورت نسبی 
این منطقه پاکسازی شده و بخش عمده ای از 
دره فرحزاد از کلونی معتادان متجاهر خارج شده 
اســت و در فاز دوم نیز کل منطقه را پاکسازی 

خواهیم کرد.

نجوای مردان و زنان دره نشین

درمان های نابجای سنتی 
هم می تواند عوارض 

ناخوشایندی دربرداشته 
باشد و مصرف اشتباه 

داروهای گیاهی بر بدن 
آسیب وارد کند. در ۱۰ 

ماهه گذشته حدود ۳۲ 
کمیسیون درخصوص 

رسیدگی به قصور مدعیان 
طب سنتی در پزشکی 

قانونی تشکیل شده است 
که خود تأیید این مدعی 

است

اگر چه ما طب سنتی 
و اسلامی داریم؛ اما 
ساختارمند نیست، 

عطاری ها که بخشی از طب 
سنتی ما بوده و در خدمت 
سلامت مردم هستند باید 
سامان داده  شوند چرا که 
سامان نداشته و برخی از 

آنها دارای کج رفتاری هایی 
هستند که به مردم آسیب 

می رسانند
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